
Смолян

Смолян се е разпрострял
около двата бряга

на река Черна.
СНИМКА: ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ

Край Смолян се
създава най-големият ски

курорт на Балканите
ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ

Ски зоните на Пампо-
рово и Чепеларе ще се
слеят и така в Родопите
ще се създаде най-голе-
мият ски курорт на Бал-
каните с над 80 км писти.
Проектът за свързване

чрезлифтнадветескизо-
ни в момента е във фаза
на административни про-
цедури. Първоначалните

За следващия сезон ски зоните
на Пампорово и Чепеларе ще се
слеят - ще има над 80 км писти

ващата зима - “Пампоро-
во - Мечи чал”.
Сега в чепеларската

ски зона има 12 писти с
различна трудност с об-
ща дължина 20 км. Дру-
жеството собственик на
ски зоната “Чепеларе ку-
рорт” освен финансови
проблеми имаше и адми-
нистративни нарушения,
заради които трябваше
да премахне цялата сис-

тема за изкуствен сняг.
Картите за лифтовете в
Пампорово и Чепеларе
още за този сезонще ва-
жат и за двете зони.
ВПампорово,Смоляни

Чепеларе се намират по-
голямата част от общо
12-техилядилеглавтури-
стическитебазивобласт-
та, както и повечето от
над 300 хотели, мотели,
хижи.

планове са за изгражда-
не на 2 нови лифта и про-
карваненапонеоще2пи-
сти,скоитодасесвържат
Пампорово и комплекс
“Мечичал” в един курорт.
Окрупняването на двете

ски зони ще повиши кон-
курентността на зимния
курорт и ще има възмож-
ност за домакинство на
престижни спортни съби-
тия. Двата центъра вече
имат общо лого за след-

Кметът:

Смолян
намали

дълговете
наполовина,

започва
саниране на

29 блока
�ИнтервюнаIIи IIIстр.

На поляните на Рожен
очакват 340 фолклорни

състава на 4 сцени

� Още на VIII стр.

До края
на 2017 г.
отварят
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Рудозем
� Подробности

на IV стр.



души е населе-
нието на Смо-
лян към края на
2015 г. По двата
бряга на р. Чер-
на са кв. “Смо-
лян”,“Райково”и
“Устово”. Общи-
ната се обслуж-
ва единствено
от автомобилен
транспорт.

ОБЩИНАТА НАСЕЛЕНИЕ
населени места има в община
Смолян. Територията є е 854 кв.
км,коетояправиинай-голямата
в едноименната област. Сред-
ната надморска височина е око-
ло 1000 м, площта є е с планин-
ски релеф и с изобилие от игло-
листни гори и пасища.

85 28 591
II СМОЛЯН / РЕСТАРТЧЕТВЪРТЪК, 14 ЮЛИ 2016 Г.

Николай
Мелемов,
кмет: Смолян намали

� 200 000 лв., спестени от кметските наместници
в малките селища, ще вложим в инфраструктура

� От бюджета сме махнали всякакви разточителства
бюджет и само акумули-
рат заплати. Градът суб-
сидира селата, защото
едноселоот100души го-
дишно генерира 1000 лв.
местниданъци.Тезипари
закаквопо-напред?Мал-
ко хора са, но са хора и
имат нужда от внимание,
което им дължим.
- Общината не стои

добрефинансово.Само
на предшественика ви
ли се дължи голямата
задлъжнялост?
- Категоричен съм, че
няма фактура от 2012-
2013-2014 г., която да не
сме платили. Малък град
сме, всичко се знае. Не
сме поемали задълже-
ния, които не можем да
разплатим. Плащаме си
всичко,коетопоръчваме-
социални услуги, дейно-
сти. Всички дългове са от
предшественика ми,

не сме
сключвали тежки
договори
Нямаме задължения от
първиямииотнастоящия
мандат - всичко е стари
задължения. Когато за-
почнах, бяха 26 млн. лв.,
сега са 13 млн. Към края
на мандата планирам да
са 3-5 млн.
Затова искаме заем -
да изчистим стари задъл-
жения, да рефинансира-
ме кредита, за да плаща-
мепо-малкалихва, не ка-
то тази от 4%. Търсим по-
добри условия, имаме
среща с представител на
Световната банка, може
да ни предложи и по-до-
бри условия. Целта е да
има предвидимост в бъ-
дещето.Ноновдългняма
да поемаме. 5 г. не сме
спирализаплати, справя-
ли сме се, колкото и да е
било трудно.

- Според новия Закон
за публичните финанси
трябва да изработите
план за оздравяване на
общината. Ще успеете
ли да го направите в
срок - до средата на
юли?
- Ще успеем. Въпреки
че от 2011 г. ние така или
иначеработимпоплан за
оздравяване. Всички раз-
ходи са минимизирани,
съкратихмекметскитена-
местници.Имамеедначи-
тавакола,коятосеползва
от всеки - койкъдето тръг-
не, е с нея, а тя е на 300
000 км. Всичко, в което е
имало някакво разточи-
телство, сме го махнали.
И съм убеден, че през
2019 г. общината ще има
малко задължения. Не
съмкупувалавтомобилот
6 г. Преди всеки от зам.-
кметовете, кметът, пред-
седателят на общинския
съвет са имали персонал-
ни коли. Продадохме ги,
за да покриваме задъл-
жения. Взехме една ста-
ра от НАП - Пловдив, и се
оправяме.
Повечето неща, които
са възможни, ги правим и
е факт, че сме намалили
задълженията много. Но
за съжаление, заради го-
лемияимразмерощевли-
заме в някакви графи. Но
новидълговенямамеиня-
ма да правим.
- Вие поискахте от об-

щинския съвет разре-
шение да ползвате
облигационен кредит,
но два пъти предложе-
ниетонесъбирашемно-
зинство.

- Ще правим
още опити за
облигационния
заем,
тъй като с чиста съвест

казвам, че това е добре
за общината, за да няма
съдебни изпълнители.
Ще продължаваме да
опитваме, защото е част
от оздравителния план,
по който досега дей-
ствахме. Плащаме в мо-
мента 4% лихва, имаме
дела,частнисъдебнииз-
пълнители, за какво ни е
всичко това, което само
увеличава разходите.
Не сме ги правили ние
дълговете, но искаме да
ги структурираме, така
че да не тежат и сега, и в
бъдеще.
- Кои проекти в на-

стоящата година са
приоритетни за изпъл-
нение?
- Най-важните са два.
Първият е саниране на
29 жилищни блока. Вто-
рият е главната пътна
комуникация за обход-
нияпът.Имадостарабо-
та, но държавата ни е
осигурила парите и ние
трябва непременно до
края на годината да се
справим. Сега върви от-
чуждаване. Няма да гу-
бим време.При посеще-
нието си в Смолян ми-
нистър Лиляна Павлова
обяви пред всички, че
парите за главната път-
на комуникация са оси-
гурени. Въпросът е ние
да извършим всички от-
чуждителни процедури.
- Рехабилитацията

на басейна е на при-
ключване, но пред не-
го има една огромна
загрозяваща сграда.
Какво ще правите с
нея?
- Басейнът е почти го-
тов и е страхотна придо-
бивка за града. Тази
седмица приключва
строежът му.

ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ

- Г-н Мелемов, Смо-
лян се променя види-
мо,анаселениетосето-
пи - младите предпочи-
тат да живеят в по-го-
лемите градове или в
чужбина?
-Миграциятанамлади-
те е била практика във
всички държави, които
се присъединяват към
Европейския съюз - По-
ртугалия, Испания, Гър-
ция.Иенормално, защо-
то младите са активни и
искат да получават пове-
че пари.
Когато се вдигне стан-
дартът в България,

в Смолян те
ще се върнат
с можене,
съсзнания,сидеи,спари.
Няма нищо лошо, те не
отиватназаточениевСи-
бир, а на по-добри места,
за повече доходи.
Тазитенденциянеени-
то само смолянска, нито
само българска - харак-

терна е и за други страни
в началото им като член-
ки на ЕС.
- Кмет сте не само на

Смолян, а и на още 85
населени места. Как се
променя животът там?
- В предизборната кам-
пания обещавах, че ще
обърнем повече внима-
ниенаселата,въпрекиче
наистина хората в тях са
малко. За съжаление,
бих го нарекъл и престъ-
пление, защото е зависе-
ло от нашите преговаря-
щи преди началото на
програмния период - не
ни включиха в Програма-
та за развитие на селски-
те райони. И няма как да
привличаме европейски
средства за селата.
Сега има предложение
от председателя на
НСОРБ (сдружението
на общините - б.а.) Да-
ниелПановдържаватада
направи фонд за тези 36
общини, чиито села не
могат да участват в про-
грамата,задаможедасе

подпомагат. Но аз обе-
щах,чещеобърнемпове-
че внимание на селата,
тъйкатотамхоратанемо-
гат да ползват европей-
ски пари.
Така че при всички по-
ложения имаме намере-
ние - дали с помощта на
правителството, дали с
наши средства,

да се погрижим
най-вече за
инфраструктурата
Хората искат предимно
асфалт. Тъй като имаме
21млн.лв.заградаврам-
ките на програмния пе-
риод,щенасочимповече
средства от общинския
бюджет за селата.
Тези 200 000 лв., които
се спестяват от издръж-
ката на кметските на-
местницивмалкитенасе-
лениместа,щегивложим
в инфраструктура там.
Това е компенсация на
хората, че няма да имат
кметски наместник.
Наместниците нямат

Момчиловата крепост,
разположена край с.

Градът, община Смолян,
има два периода на оби-
таване. Издигната е по
времето на император
Юстиниан I.
В крепостта, изградена
с цел защита от варвар-
ски набези от север, са
разположени византийски
военни гарнизони.
След сравнително крат-
ко съществуване крепост-
та е опожарена от славя-
ните. Възстановена е око-
ло XI в. През 1343 г. пре-
минава във владение на
родопския владетел Мом-
чил. Тогава се споменава
под името Подвис.
Играе роля на укрепи-
телно съоръжение до ос-
манското нашествие в

Момчилова крепост - митове и съвремие
края на ХIV в. Тогава от-
ново е опожарена и не е
възстановена.
Най-добре запазени са
останките от северната
стена и порта. Установе-
но е, че укрепителното
съоръжение наследява
тракийско скално свети-
лище от края на V в. пр.
Хр. Находките от обекта
са изложени в експози-
цията на историческия
музей в Смолян.
През 1966 г. е обявен
за археологически памет-
ник на културата с нацио-
нално значение. Археоло-
гическите проучвания за-
почват през 1986 г. По

проект на община Смо-
лян “Момчилова крепост -
мит и реалност” разкоп-
ките продължават и се
извършват дейности по
социализация на крепост-
та. Сега тя е една от ту-
ристическите атракции,
показваща културно-исто-
рическото наследство на
община Смолян.
Момчиловата крепост
се намира на 20 км из-
точно от Смолян, на 110
км южно от Пловдив и на
78 км западно от Кър-
джали. В подножието є
минава трасето на меж-
дународния път за Гърция
II-86, а разстоянието от

ГКПП Златоград е 55 км.
Превръщането на Мом-
чиловата крепост в тури-
стически обект с регио-
нално, национално и
международно значение
е част от целенасочената
политика на община Смо-
лян да осигурява каче-
ствени условия на живот
и привлекателна жизнена
и икономическа среда.
Крепостта понякога се
посещава от 200 души
дневно.
Всяка събота в тъмната
част на денонощието се
предлага аудио-визуални-
ят спектакъл “Момчил -
митове и легенди”.

Момчиловатакрепостсенамирана20кмотСмолян. Тя
събира хиляди туристи. СНИМКИ: ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ



ИСТОРИЯ
Най-ранните археологически свиде-

телства за района на Смолян датират
от края на XIII в. пр.н.е. През следващи-
те две хилядолетия античните автори
възприемат Родопите като свещена тра-
кийска планина, родно място на Орфей.
От тази епоха са проучени светилища
(връх Ком), могилни некрополи (с. Гела
- на снимката вляво) и уникален плосък

некропол (с. Стойките). IV-V в. е време-
то, когато родопските траки приемат
християнството, за което свидетелстват
много ранни християнски базилики, и в
тези земи протича процес на формира-
не на българската народност. Според
старогръцки източници родопското све-
тилище за Дионисий било издигнато на
връх Зилмисос.

СМОЛЯН / РЕСТАРТ IIIЧЕТВЪРТЪК, 14 ЮЛИ 2016 Г.

дълговете наполовина,
започваме саниране на
29 блока
Сключихме договор и

разрушхме недострое-
на сграда. Имаше про-
блеми със собственост-
та є, но в съда доказах-
ме, че е опасна.

Ще направим
паркинг и
озеленени площи

в района, за да има къде
дасеоставятавтомобили
и около обновения ба-
сейн наистина да стане
красиво.
- Вече смевъввтория

програмен период за
кандидатстване по
европрограми - какви
са минималните и мак-
сималните ви амбиции
да осигурите финанси-
ране за инфраструктур-
ни проекти? Какво из-
искватеотекипасивто-
ва отношение?
-Имагарантиранимини-

мум21млн.лв.,тъйкатоне
спирамедаправимпроек-
ти. Не пропускаме въз-
можностдакандидатства-
ме по която и да е програ-
ма.Такачещеимавидима
промяна наистина.

5 млн. от общата
сума ще бъдат
вложени в улици,

надлези, модерна спорт-
назаланаПриродо-мате-
матическата гимназия, за
коятоотгодинисемечтае.
Ще се санира и сградата,
ще се направят интерак-
тивни стаи. Най-доброто
училищевСмолянтрябва
да се поддържа. Откакто
съм бил ученик в гимна-

зията, нямаспортназала.
Ще се вложат средства

ивпланетариума,защото
е знакова сграда не само
заграда,ноизаБългария.
Освен това ще се инве-

стирав35социалнижили-
щаотОперативнапрогра-
ма “Региони в растеж”.
Иманужда,постоянноид-
ват социално слаби хора
да се молят за жилища.
Продължаваме и санира-
нето - за следващата го-
дина има разписани още
10 жилищни блока.
Проекти има достатъчно,
ще ги реализираме.
- Защорешихте да по-

вторите Роженския съ-
бор и тази година, при
положение че по стара-
та традиция той се про-
вежда през 4 г.?
- Традицията е такава,

но има огромен интерес.
Малко неща сближават
българите. А аз съм сигу-
рен, че по-грандиозно съ-
битие в България няма.
Над300000душинаедно
място за 3 дни! Хотелите
са пълни, хората от цяла
България и света чуват за
Рожен - това е марка и
трябва да я използваме.
Заслужаваси.Неелесно,
нониенетърсимлесното.
Щом е хубаво за Смолян,
общинатаиРодопите,ще
го правим.
Миналата година се

продадоха над
1000 български
знамена

Само заради това си за-
служава. Записванията

тази година за участие
насъборасаощеповече.
Това е нещо, което до-
карва толкова много ту-
ристи.Неелеснаоргани-
зацията, но не си струва
да измисляш нещо ново,
привсечесъборътнаРо-
жен е любим на хората.
- Врегионасерадват,

чесерешаватмногого-
дишнипроблемиспътя
през Пампорово иПре-
вала и към Пловдив.
Каквощесеправиоба-
че с оставените на
произвола недострое-
ни сгради в курорта?
- Това е факт, който

наистина трябва да на-
мери решение. Ясно е,
че те няма да се изград-
ят, а загрозяват. Поста-
вили сме казуса както
пред изпълнителната,
такаипредзаконодател-
ната власт, защото тряб-
ва да се намери реше-
ние.
Не смятам, че трябва

да измисляме колелото,
някъде този проблем е
съществувал и е решен.
Има сгради, които нямат
акт 16 и съответно не
плащат данъци. И бата-
кът става пълен.
Дасечерпиопит - дали

отИспания, дали от друга
държава в Европа, но е
нужна яснота по този въ-
прос, понеже не само в
Пампорово има недо-
строенисгради.Имаизос-
тавени строежи на 20 го-
дини, нопъкисъбарянето
епари,адагиопаковаш,е
временно решение.

Последни довършителни работи по ремонта на басейна.

След 20 г. очакване
басейн за над 2,5 млн.

отваря врати до дни
След близо 20 г. Смолян отново

има басейн. По него се извършват
последни довършителни дейности и
до дни ще бъде готов за плуване.
В града имаше сграда, която пове-

чето местни знаят като “стария ба-
сейн”. Близо едно поколение обаче
не е влизало в тази сграда.

Реализацията му
изглеждаше блян, защото
местната управа имаше
амбиции да го възстанови,
но нямаше средства

По едно време даже възникна идея там
да се изгради спортна зала, но без да
се разрушава съществуващият басейн
- върху него се изгради платформа за
подиум, върху който да се водят тре-
нировки и състезания.
Когато през 2013 г. бе обявена пу-

бличната инвестиционна програма, от
община Смолян подадоха проект за
рехабилитация на спортна инфраструк-
тура за сумата от 5 млн. лв. Парите
бяха за множество обекти, в това чис-
ло за многофункционална спортна пло-
щадка за тенис, футбол, баскетбол и
др., реконструкция на действащата
спортна зала и на съблекалнята, усло-
вията в които бяха мизерни.
За басейна бе предназначена сума-

та от 635 123 лв. Те стигнаха за енер-
гоефективни мерки по топло- и хидрои-
золация, подмяна на покрива и догра-
мата. Така постройката придоби есте-
тически външен вид - с модерна фаса-
да, надеждно бе укрепена, но имаше
нужда от още 2 млн. лв. за довършване.
Надеждата дойде с посещението на

премиера Бойко Борисов през август
2015-а, когато пристигна да открие но-
вите спортни обекти в Смолян. Тогава
той видя какво е направено за града и
от какво още има потребност. На бри-
финга пред журналисти Борисов пое ан-
гажимент да осигури нужните средства.
В началото на декември на заседа-

ние на МС сумата от 2 млн. лв. бе
одобрена и скоро след това консор-
циум “Спорт за Смолян”, който изпъл-
ни и другите спортни обекти, възобно-
ви работата си.
Във втория етап от дейностите бе

заложено обновяване на зидове и
стенни обшивки, вътрешни мазилки,
шпакловки и окачен таван, парапети и
противопожарни врати. Освен това са
изпълнени всички необходими инста-
лации за обеззаразяване, преливни
системи, пречиствателни съоръжения,
автоматични системи за дозиране на
препарати, осветление, отоплителна и
обезмъглителна инсталация, всмука-
телно-нагнетателни инсталации и др.

Обновени са
електрическата
инсталация,
водопроводната и
канализационната мрежа
на цялата сграда

ПрависеподовоотоплениевСПАзоната
и около басейна, а в останалите поме-
щения се монтират електрически ра-
диатори.
В проекта е включено изграждането

на рампа за хората с увреждания.
Пред спортната база са предвидени и
паркоместа.
Всъщност пред откриване е басей-

нът, в който е тренирала именитата
плувкиня на Смолян Антоанета Френ-
кева, спечелила сребърен и бронзов
медалот олимпийските игри вСеулпрез
1988 г., както и най-успелият български
плувец Петър Стойчев, носител на 11
световни купи по плувен маратон.
Неотдавна пред централен ежеднев-

никФренкевазаяви,чепазивсърцетоси
най-щастливите мигове в своя живот
от посрещането є в родния Смолян.
Това става, след като тя се прибира

от Сеул, а всичките є съграждани са в
центъра да я посрещнат - повече, от-
колкото е имало на манифестациите
през социализма.

на 1215 м височина
Представлява звуково-

светлинна художествена
продукция, която пресъ-
здава по атрактивен на-
чин легендата за Момчил
юнак. За естествен ек-
ран се използват съще-
ствуващите скали, а за
посетителите е изграден
амфитеатър от 50 седящи
места. Има възможност
спектакълът да бъде на-
блюдаван и от право-
стоящи.
В рамките на 35 мину-

ти филмът пресъздава
историята на родопския
владетел Момчил, живял
през първата половина
на XIV в.

Сценарист на филма е
Мина Версано, а режись-
ор - Чавдар Варийски.
Участват Добри Добрев,
Христо Гърбов, Иван Пе-
трушинов, Диана Любе-
нова, Надя Иванова, Ве-
лимир Велев и др.
Представянето на фил-

ма се придружава от
ефектно светлинно
оформление на скалния
екран в различни цвето-
ве, осигурявано от 25
светлинни прожектора и
4 пушекмашини.
За туристите се пред-

лагат и други атракции.
Първата ковашка преса,
която предоставя въз-

можност на всеки же-
лаещ да усети сам спе-
цификата на ковашката
дейност, като изкове соб-
ственоръчно монета - су-
венир от туристическия
обект.
Втората атракция е

грънчарско колело, като
при нея посетителите мо-
гат сами да си изработят
глинен съд.
Третата - фотодекор,

дава възможност на по-
сетителите да си отнесат
спомен от Момчиловата
крепост - своя снимка на
фона на декори, пресъ-
здаващи Момчиловото
време.
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Пътища за над 70 млн.
лв. улесняват туристите в
Смолянска област. Инве-
стициите са през послед-
ните 2-3 г. и въпреки че
работата по някои от тях
продължава, в региона
вечесеусещаразликата.

Вложените
средства са в
основни пътни
комуникации,

които с десетилетия не
бяха ремонтирани. Най-
голямата инвестиция е в
рехабилитацията на пътя
Асеновград - Чепеларе,
основнавходнавратакъм
Средните Родопи.
Транспортът за Смо-

лянска област е изцяло

Над 70 млн. лв. в пътища
улесняват туристите жък участък от 3 км на

входа на Доспат, който
трябва да е готов до
празника на града през
август.
Според специалисти

с отварянето на ГКПП
Рудозем - Ксанти ико-
номиката и туризмът в
региона ще имат въз-
можностдасеразвият в
пълен капацитет. Прог-
нозите са пунктът да е
открит до края на 2017
г., тъй като влиза в
предстоящото заседа-
ние на междуправител-
ствената комисия меж-
ду България и Гърция. В
краянамайвСмолянбе
подписан договорът за
проектиране на пункта.

Срокът за
изпълнение е 60
календарни дни,

а цената - 62 хил. лв. С
решение на Министер-
ския съвет ГКПП Рудо-
зем - Ксанти е обявен за
обект с национално зна-
чение и му е осигурено
финансиране по Програ-
мата за трансгранично
сътрудничество “Гърция-
България 2014-2020 г.”.
Трасето от българска

странадопунктаеготово
от години. Сега стартира
строежът на 14 км път с
тунели и виадукти от
гръцка страна с осигуре-
ни 48 млн. евро от раз-
лични източници по ини-
циатива на префекта на
Източна Македония и
Тракия Георгиос Павли-
дис. След като пунктът
бъде отворен, пътят от
Ксанти до Смолян ще се
изминава за 40минути, а
от морето до Пампорово
ще се стига за по-малко
от час.

До края на 2017 г. отварят
ГКПП край Рудозем

казваобластниятуправи-
тел на Смолян Недялко
Славов.
От години се говори да

се направи трета лента в
основното трасе, за да се
облекчи трафикът.Отфе-
вруари тази година след
открита процедура за
възлаганенаобществена
поръчкаотАПИбевъзло-
жено изработване на
прединвестиционно
проучване за изгражда-
не на трета лента на пътя
на българо-полския кон-
сорциумМОСТИ.Целтае
да се определят участъ-
ци, вкоитоевъзможнода
бъде

изградена
допълнителна
трета лента

за движение на тежкото-
варниавтомобилиидасе
определятинеобходими-
те инвестиции за строи-
телството.
“Първоначалната ин-

формация е, че възмож-
ностите са за 19 км трета
лента.Тованиудовлетво-
рява, тъй като те са сдъл-
жинамежду800ми1,7км
и ще има добра възмож-
ност за изпреварване”,
обясни Славов.
След като от пътната

агенция приемат участъ-
ците,вкоитодаиматрета
лента,щесепреминекъм
работнопроектиране, от-
чуждаване и фактическо
строителство. Желание-
тонаобластнатауправае
третата лента да е готова
до 2019 г. за елитния све-

товен конгрес на ски учи-
телите “Интерски”, чийто
домакин е Пампорово.
С нов асфалт са вече

други основни пътища в
областта, които се нуж-
даеха от ремонт - пано-
рамният път Пампорово -
Смолян и Ерма река -
Златоград - Бенковски.
Очаква се да приключи
доднииремонтътнапътя
през прохода Превала от
Смолян към Девин, на-
правен бе и основният
път от Пампорово през
Стойките към Девин.
Докраяналятото тряб-

ва да е готов и участъкът
от Рудозем до с. Смилян.
Осигурено е финансира-
нето и в момента текат
процедуризаизборнаиз-
пълнител и на пътя от с.
Средногорци към Рудо-
зем, който е част от ос-
новния път за Гърция
през бъдещото ГКПП Ру-
дозем - Ксанти.
Имапроцедуразаотчу-

ждаване на земите и за-
почва строителството и
на обходния път на Смо-
лян. Изграждането му е
започнало през 1979 г.
До1990-а санаправени3
участъка, но дейностите
са замразени.
През миналата година

от областната управа на-
стояват пред АПИ за до-
вършването му поради
увеличения трафик и
предстоящото отваряне
на ГКПП край Рудозем.
В другия край на

областта също върви
ударен ремонт на те-

на колела. Заради чести-
тепътниинциденти,нато-
варването, както и срути-
щата, които го затварят,
шосето получи прозви-
щето си “пътят на смърт-
та”.
Освенпътнототрасепо

негосеремонтирати3-те
тунела, поставят се нови
мантинели,обрушаватсе
и се поставят мрежи на
скатовете вневралгични-
те участъци.
“С това обаче работата

по пътя няма да свърши”,

Преди 3 месеца бе открито новото кръгово движение в центъра на Златоград по
трасето Мадан - Бенковски.

Одобреният от МРРБ
проект на граничния
пункт предвижда 4 плат-
на за влизане и излиза-
не. Той ще е първият в
страната общ с Гърция.

Проходите Превала и Пампорово са с изцяло нова асфалтова
настилка, мантинели и поставени мрежи на уязвимите участъци.



ОБЩИНА ЧЕПЕЛАРЕ

снимкa: Лили Торутева
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Промишлеността
дърпа икономиката
в Смолянска област
ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ

Предприятията на те-
риториятанаСмолянска
област са реализирали
нетни приходи от про-
дажби в размер на 1,452
млн. лв. за 2014 г., като в
сравнение с предходна-
та година е отчетено
увеличение със 124млн.
лв., или с 9,3%, сочат
данните на НСИ.
Повече от половината

от произведената про-
дукция в областта се
формира от промишле-
ността. Освен тради-
ционния рудодобив в об-
щините Мадан, Рудозем
иЗлатоград в сектора се
появиха нови компании,
които допринасят за до-
минацията на отрасъла.
Високотехнологични

компании като “Костал”,
“Арексим”, “Ариете” и
“Фесто”,коитоформират
своеобразен клъстър и
заедно са най-големият
работодател в областта,
формират големия про-
цент от промишлената
продукция в региона.

Фирмите имат нетни приходи
от близо 1,5 млрд. лв.

В Чепеларе се произвеждат половината от ските в
света. Президентът Росен Плевнелиев разглежда произ-
водството на алпийски ски.

седните Девин, Мадан и
Чепеларе.
На второ място по от-

носителендялсенареж-
дат услугите, където до-
минант е туризмът, кой-
то е и най-динамично
развивиащият се отра-
съл. Освен курортаПам-
порово, който ебезусло-
вен лидер в сектора, има
стотицихотелинесамов
градовете от областта,
но и в малките села с по
50-ина жители. Област-
та през последните го-
дини винаги е в топ 5 в
страната по брой реали-
зиранинощувкииприхо-
ди.
Немалък е делът на

горско, рибно и селско
стопанство.Вобласттае
седалището на най-го-
лямото горско пред-

приятие в страната -
Южноцентралното, кое-
то води не само по тери-
тория, но и по добив на
дървесина.Покрайгори-
те, които заемат 70% от
територията на област-
та, цеховете за обработ-
ка надървесина, мебели
и гатери са стотици.
Макар и не в големи

мащаби като в други
райони на страната, ши-
вашката промишленост
също присъства, но не
толкова с малки цехове,
асутвърденимаркикато
“Бултекс”, “Нитекс”,
“Елитекс” и други.
Броят на активните

фирмивобластСмоляне
близо 5400. От тях реги-
страция по Закона за
ДДС имат 3015 друже-
ства.

Производството им е в
секторана високите тех-
нологии и стартираха
производство в послед-
ното десетилетие. Инве-
стициите на една от тях -
“Костал България”
ЕООД, която е дъщерно

дружество на немската
холдингова компания
KOSTAL, са 37 млн.
В тези компании рабо-

ти и голям процент от
трудоспособното насе-
ление в областния град.
По идентичен начин

нови фирми, като бути-
лиращите компании
“Девин” АД, “Балдаран”,
австрийската “Спор-
талм” и най-големия
производител на ски в
света “Амер спорт”, дър-
пат икономиката на съ-
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Затретапореднагоди-
на “Арексим Инжене-
ринг” предлага възмож-
ност за доброволен и
платен стаж за студенти
и ученици в зависимост
отуменията,познанията
и желанията им.
По традиция компания-

та предлага стаж във
всички звена - проекти,
логистика, финанси, ин-
формационни техноло-
гии, производство, снаб-
дяване, човешките ре-
сурси и комуникациите.

“Целта ни
е да дадем
възможност
на учениците
и студентите

да натрупат практически
опитвреалнабизнессре-
да, като се запознаят с
предизвикателствата,
коитоподнасямечтаната
работа. Затова ги включ-
вамевразработванетона
проекти и разрешаване-
то на действителни казу-
си, като избираме за тех-
ни ментори най-добрите
си висококвалифицирани
експерти.
Тясното взаимодей-

ствие между бизнеса и
бъдещите специалисти е
ключ към постигането на
максимално покритие
между желаната от мла-
дите хора кариера и нуж-
дите на предприемачите
от качествени кадри”,
казва Камен Димитров,
изпълнителен директор
на “Арексим Инжене-
ринг”.
Компанията предлага

отличниусловиянатруди
заплащане според по-
стигнатите резултати.
Създавапредпоставкиза
кариерноразвитиеипри-
лага модерни форми на
обучение. Интересът е
голям и противно на мне-
нието,чемладитехораса
демотивирани и не искат
да работят в производ-
ството, желаещите тази
година са повече от 50,
някои от тях за трета по-
редна година.
Стажантската програ-

ма стартира още през
юни и ще продължи до
края на септември.
Учениците и студенти-

те подписват трудови до-
говорииполучават,както
всички останали служи-
телинадружеството,въз-
награждение, храна и
служебен транспорт.

За всеки един се
определя ментор

и се изготвя програма с
практическаориентация.
Целта е тийнейджъри-

те да се запознаят с це-
лия производствен про-
цес по преработката на
полимерите и производ-
ството на инструменти и
инструментална екипи-
ровка, да създадат кон-
такти с висококвалифи-
цирани специалисти и да
повишат знанията и уме-
нията. Да усетят атмос-
ферата на реалното
производство. Да се до-
коснат до нещо, което те
са създали и е видимо и
измеримо, а не в онлайн
пространството. Да усет-
ят динамиката на съвре-
менното промишлено
производство. Да се по-
чувстват значими и по-
лезни.
Успешно представили-

В “Арексим Инженеринг”
сами обучават специалистите
Компанията произвежда 1200 продукта от пластмаса,

предлага и отлични условия на труд и заплащане
Направени са 2 компю-
търни зали - една в заво-
да и друга съвместно с
партньори в колежа. За-
купили са софтуер, оси-
гуряват и обучението на
преподавателите, ре-
монт на базата, съдей-
стват за разкриване на
направления и акреди-
тации на специалности,
както и в обезпечаване
на учебния процес, като
производствените прак-
тики се провеждат на те-
риторията на компания-
та, подпомагат и канди-
датстудентските кампа-
нии, а водещиспециали-
сти от компанията са
лектори в колежа.
“Арексим” осигурява

ежегодно и стипендии
на студенти, обучаващи
се във всички специал-
ности, като най вече
приоритетни за пред-
приятието - машино-
строене и полимеро-
строене.
“Нашиятобщстремеж

е промяна в съотноше-
ниетонатеоретичнотои
практическото обуче-
ние в полза на практи-
ческото, в това число и
на практиката в реална
работна среда. Искаме
да се разшири обхватът
на местата за прове-
ждане на практическо
обучение. Както и

да се акредитира
колежът във
факултет,

което ще осигури въз-
можност на младите хо-
ра да продължат обра-
зовието си тук на място,
в региона, работейки и
учейки”, казват от ком-
панията.
“Нуждата ни от висо-

коквалифицирани кадри
нараства, затова през
последната годинаорга-
низирахме и обучения
на наши инженери по
преработка на полиме-
ривАвстрияиГермания.
Очакваме от тях реша-
ване на реални пробле-
мивпроизводствотоина
по-късен етап да преда-
ват зниятаи уменията си
на по-младите.
Дружеството е разра-

ботило дългосрочна
програма за обучение и
самообучение на персо-
нала, в реализацията на
която кани гост-лектори
от водещи български
университети, практику-
ващи специалисти, как-
то и утвърдени техниче-
ски специалисти от
Европа, които изнасят
лекции, водят курсове и
провеждат обучение в
самото предприятие.
Амбициозната цел на

“Арексим Инженеринг” е
да превърне Смолян във
все по-привлекателно
мястозаживеенеирабо-
та, като привлича все по-
вече млади хора в града,
давайки им възможност
за професионална реа-
лизация и развитие”,
разяснява Стефанова.

Компанията предлага стаж във
всички звена - проекти, логистика,
финанси, информационни техноло-
гии, производство, снабдяване, чо-
вешките ресурси и комуникациите.

“Арексим Инженеринг” произвежда 1200 продукта от технологична пластмаса за над 25 различни български и
чуждестранни клиенти.

те се студенти имат пре-
димство при кандидат-
стване за отворени ра-
ботни позиции в друже-
ството, а успешно пред-
ставилите се ученици
получават сертификат.
Част от стажантите вече
са част от колектива на
“Арексим”.
Товаесамочастотдъл-

госрочната стратегия на
компанията, основен до-
нор на данъци в община
Смолян, за създаване на
кадри.
Защото “Арексим”

произвежда не само
пластмасовиизделия, аи
кадри. В дружеството ра-
ботят над 800 човека, от
които близо 100 специа-
листи. Всички те са част
от историята на друже-
стото, което стартира
своятадейностпрез1991
г. Тогава собственикът
Кирил Асенов с една ма-
шина втора употреба и
едва 10-ина души персо-
нал започва да произ-
вежда пластмасови де-
тайли за бита.
25 г. по-късно компа-

нията изпълнява цялост-
ния процес от проектира-
нето на шприцформата
до производството на го-
товото изделие и негова-
та дистрибуция.
Днес “Арексим Инже-

неринг” произвежда по-
вечеот1200видапродук-
тиоттехнологичнапласт-

маса за

над 25 български
и чуждестранни
клиенти
Преработва годишно

над 5000 т инженерна
пластмаса и посреща
непрестанно растящите
нужди на клиентите
чрезвъвежданетонапо-
вече иновации, закупу-
ване на нови машини,
оптимизиране на произ-
водството и разширява-
не на техническата ба-
за.
Клиенти на “Арексим

Инженеринг” са фирми
като мултинационални-
те гиганти Schneider
Electric, Bosch, Liebherr,
Festо, Makita и Kostal.
Производствената база
заедно с богатия опит на
служителите гаранти-

рат нивото, което изиск-
ват клиентите.
“Арексим” се изправя

пред предизвикател-
ството да се утвърди ка-
то водеща европейска
компания в своя бранш.
25 г. компанията съ-

здаваисвоикадри.През
последните 2 г. в “Арек-
сим” са разкрити

над 300 работни
места и
продължават да
се откриват нови
“Трудностите, които

имаме, не са по-различ-
ни от тези на всички
останали фирми - недо-
стиг на квалифицирана
работна ръка, липса на
подходящо професио-
нално образование,
липса на мотивация да
се работи в реалното
производство. Но гледа-
ме с переспектива в бъ-
дещето”, допълва Не-
дялка Стефанова, мени-
джър “Човешки ресур-
си”.
“Мисията ни е да про-

вокираме у младите хо-
ра интерес да работят и
да се развиват в реално-
то производство, да им
покажем, че то е инте-
ресно и доходно. Анали-
зитепоказаха,четрябва
много внимателно да се
отнасяме към сегашния
човешки потенциал.
И особено внимателно

към хората, които в бъ-
деще ще дойдат да ра-
ботят. Решихме, че след
като ги няма, ние трябва
да преценим потенциа-
ла на новата работна си-
ла и трябва да си обуча-
ваме сами кадрите. Друг
път няма и затова сме
убедени, че инвестиции-
те в образователното
ниво в нашите кадри ще
ни носят добри дивиден-
ти. И го правим.
Работим с ученици,

студенти, учители, ди-
ректори на училища,
преподаватели от вузо-
вете.Нашацелеразкри-
ване на нови специално-
сти в единственото про-
фесионално училище в
Смолян, което да подго-
твятехническиграмотни
кадри за специфичното
ни производство, което
се разраства, и създава-
не на реални възможно-
сти да се продължи това
образование тук, на те-
риторията на града.
Сътрудничим си с

всички учебни заведе-
ния от града и региона.
Подпомагаме финансо-
во инициативите на уче-
ници и студенти”, казват
от компанията. Вече

15 г. продължава
сътрудничеството
с Техническия
колеж към ПУ

“Паисий Хилендарски”.

Клиенти на “АрексимИнженеринг” ЕАД сафирми като
мултинационалните гиганти Schneider Electric, Bosch,
Liebherr, Festо, Makita и Kostal.



СЪБОРЪТ
Преди 118 г., когато се е провел

първият събор на Рожен, покрай поля-
ните е минавала границата между
България и Турция. Заради разделени-
те родове от двете страни и събиране-
то на няколко религиозни празника от
28 юли до 9 август и за да не се отва-
ря често границата, било решено да

се прави един празник. Причината е,
че турската власт подозирала бунтове
и трябвало да праща солиден аскер за
охрана. Съборът е подновен през 1904
г. Запазени свидетелства сочат, че на-
пливът от всички села в Средните Ро-
допи е бил огромен, а от стари снимки
се вижда как поляните са препълнени.
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На ливадите
на Рожен

само с носия
Община Смолян ще подари гайда
на всяко дете, което иска да свири

Организаторите зая-
виха, че и тази година на
събора

ще бъде
забранена друга
музика освен
народна,

която ще звучи от чети-
рите сцени.
“Това е най-голямото

събитие за България в
годината и на него хора-
таидватсогромножела-
ние заради патриотизма
си. Така се сплотява на-

цията около българщи-
ната и традициите. Това
е марка, с която се гор-
деем и с която реклами-
раме Родопите и туриз-
ма”, казва кметът на
Смолян Николай Меле-
мов. Той призна, че за
първи път на този събор
и той ще бъде облечен в
носия.Подарилимуясъ-
партийци за рождения
ден на 10юни. Така смо-
лянският управник ще
последва модната па-
триотична тенденция не
само сред гражданите,
но и сред политици и
управницидасеобличат
вносиинаголеминарод-
ни сборища.
Редовно в носия се по-

явяват вече зам.-пред-
седателят на ГЕРБ Цве-
тан Цветанов и кметът на
Златоград Мирослав Ян-
чев, който дори се учи да
свири на гайда в послед-
ната година. На Рожен-
ския събор тази година се
очаква и земеделският
министърДесиславаа Та-
нева да дойде пременена
в носия.
Организаторите на съ-

боранаРоженказаха,че
пременените с народни-
тешевици хоращемогат
да участват в т.нар. Хай-
душко сборище, където
ще се предлагат тради-
ционни българския
ястия.
Кметът НиколайМеле-

мов обяви, че общината
ще подари гайда на вся-
ко дете, което иска да се
учи да свири на инстру-
мента, а няма гайда. Той
вече подари гайда на
първото от тях - 10-го-
дишния Стефан Кара-
джов от Смолян.
“Основната ни идея е

младото
поколение да
бъде привлечено
от родопската
музика

и гайдата, която е уни-
калназаРодопите.След
събора се отчете пови-
шен интерес към обуче-
ние за гайдари. Идеята
ни е да запазим инстру-
мента. Ще подкрепим
децата, които искат да
станат гайдари, а нямат
възможност да имат ин-

струмент. Защото ос-
новното, заради което
правим това събитие, е
българският фолклор”,
каза Мелемов.
Идеята е на 300 дка

Роженски поляни да се
покаже в мащабност ця-
лата народна култура -
музика, обичаи, обред-
ност, словесен фолклор,
танци и облекла, казват
организаторите.
На 4-те сцени

ще се изяват
340 фолклорни
състава,

ще бъде направена и
възстановка на осво-
бождаването на конвои-
ран свещеник от аскера
от пътуващо читалище
“Бащино огнище”.
Откриването е на 15

юли,кактоповеляватра-
дицията, с каба гайди и
певицата Валя Балканс-
каигайдаряПетърЯнев.
Тещеизлязатнасцена-

та с малката народна пе-
вица,коятоезвезданаре-
гиона - 9-годишната Ма-
рия Бечева от Чепеларе.

ВАЛЕНТИН ХАДЖИЕВ

СъборътнаРоженщее
най-масовото българско
събитие, за което хората
ще пристигнат в носии.
След 8-годишно пре-

късване знаковото за Ро-
допите сборище на поля-
нитенаРоженпрезмина-
латагодинаочаровасде-
сетки семейства, облече-
ни в носии.
Стана хит дрескодът да

е народни шевици, съче-
тано с трикольор в ръка-
та. Затова и щандовете

за продажба на носии и
трикольори на поляните
на Рожен отбелязаха
неочакван ръст на про-
дажбите.

В народни
премени бяха
облечени от
бебета до баби

Някак не върви на тези
поляни да дойдеш без
носия,казвахамладисе-
мейства, облекли и пе-
леначета в ризки с на-
родни мотиви.

С показва-
не на
родните
символи -
музика,
обичаи,
обредност,
фолклор и
танци, ще
обединим
българите,
казват
организа-
торите.


